
 

KØBENHAVNS KOMMUNE 

Økonomiforvaltningen 

Byggeri København 

 

   

   

      

18. marts 2019 

 

Sagsnr. 

2018-0243705 

 

Dokumentnr. 

2018-0243705-24 

Byggeri København 

 

Nyropsgade 3 

1602 København V 

 

EAN nummer 

5798009781642 

 

Svar på spørgsmål fra Ninna Hedeager Olsen til fællesindstilling 

om genanvendelse af byggematerialer og cirkulær økonomi 

Ninna Hedeager Olsen (Ø) har den 11. marts 2019 stillet nedenstående 

spørgsmål til fællesindstilling om genanvendelse af byggematerialer 

og cirkulær økonomi, som behandles på Teknik- og Miljøudvalgets 

møde den 18. marts 2019: 

 

”I Indstillingens økonomiafsnit beskrives en forventning om 

fordyrende elementer ved indførelse af krav om genanvendelse i 

udbud.  
 

På den baggrund ønsker jeg svar på, om Økonomiforvaltningen har 

inddraget byggesektorens erfaringer i undersøgelsen og vurderingen?  

 

Herunder om ØKF har spurgt til og inddraget sektorens erfaringer 

med genanvendelse, bl.a. erfaringer i forhold til genanvendelse af 

forskellige materialetyper og erfaringer med eventuelle økonomiske 

besparelser eller ekstra udgifter?” 

 

Økonomiforvaltningens svar 

Som beskrevet i indstillingen har Økonomiforvaltningen ikke 

kendskab til, at andre offentlige bygherrer arbejder systematisk med at 

indarbejde krav om genanvendelse i udbud. Derfor er konsekvenserne 

ved at gøre dette, herunder de økonomiske konsekvenser, behæftet 

med betydelig usikkerhed.  

 

Det underbygges af Teknologisk Instituts analyse ”Bygherrens rolle i 

den cirkulære økonomi” fra 2019, hvor det fremgår, at ud af 58 

interviewede bygherrer vurderer 31 pct., at genanvendelse i nybyggeri 

er en omkostning, 30 pct. vurderer, at det ikke betyder 

meromkostninger, og resten ved ikke, om det er en omkostning eller 

ej. 

 

Dette er baggrunden for, at Økonomiforvaltningen har indstillet, at der 

udvælges et antal relevante byggeprojekter, hvor genanvendelse af 

byggematerialer indarbejdes som kriterium/krav i udbudsmaterialet. 

Herved vil der kunne indhentes erfaringer til brug for en evt. 

udbredelse af anvendelsen af dette parameter. 

 



 

 

Side 2 af 2 

Byggeri København (ByK) har, jf. indstillingen, arbejdet med 

genanvendelse i flere konkrete projekter, og har herigennem været i 

kontakt med flere brancheaktører i forbindelse med genanvendelse. 

Det er bl.a. ByKs erfaring, at genanvendelse tager ekstra tid for 

rådgivere og entreprenører, herunder tid til materialeforståelse, det vil 

sige forståelse af kvalitet og risici ved mindre kendte/uprøvede 

materialer og til afsøgning af markedet for mulige genbrugelige 

materialer og deres leverancesikkerhed. Dette medfører alt andet lige 

ekstraomkostninger.  

 

Det er desuden Økonomiforvaltningens generelle vurdering, at ekstra 

krav i udbudsmaterialet alt andet lige vil have en fordyrende effekt, 

samt at ekstra kriterier alt andet lige vil mindske vægtningen af andre 

kriterier som pris, funktionalitet og arkitektonisk værdi. 

 

 

 

Med venlig hilsen 

 

Kasper Graa Wulff 

Byggechef 

 

 

 


